
 
ACTA DE LA REUNIÓ  DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DE DEL PARC NATURAL DE 
SANT LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC I FÒRUM PERMANENT DE LA CETS DE SANT 
LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC. 
 
 
 
 

CONVOCATÒRIA  

 
 
Data: 7 de abril  2016 
Hora: 17:00 h. 
Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Sant Llorenç Savall. C. Sant Feliu, 2. 
  
 

ORDRE DEL DIA  

 
1. Lectura i aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

2. Renovació de la vicepresidència de la comissió consultiva. 

3. Informe de gestió.  

4. Fòrum Permanent de la Carta Europea de Turisme Sostenible (CETS).  

a. Informe d’execució del Pla d’activitats.  

b. Informe del desenvolupament de la 2a Fase de la CETS 

c. Lliurament d’acreditacions a les empreses adherides durant el 
2015 

5. Torn de paraules. 

 

ASSISTENTS 

 
 
Presideix la reunió:  
 
- Sra. Eulàlia Sardà Bonvehí, regidora de Medi Ambient, Benestar Social, gent Gran i Salut de 

l’Ajuntament de Sant Vicenç de Castellet. 

 
President de la Comissió: 
 
- Sr. Ramon Espinach Grau, cap de la Oficina Tècnica de Parcs Naturals.  
 

Vice-president de la Comissió:   

 
- Sr. Jaume Galofre Gabarró, representant del Centre Excursionista de Terrassa.  
 

Assistents en representació del Consell Coordinador del Parc: 

 
- Sra. Eulàlia Sardà Bonvehí, regidora de Medi Ambient, Benestar Social, gent Gran i Salut de 

l’Ajuntament de Sant Vicenç de Castellet. 



- Sr. Ignasi Planas de Martí, cap del Servei de Gestió Ambiental de l’Ajuntament de 
Terrassa. 

 

Assistents en representació dels municipis: 

 
- Sr. Marcel·li Bosch, regidor de l’Ajuntament de Matadepera 
- Sr. Pere Genescà Girbau, alcalde de l’Ajuntament de Granera  
- Mª Dolors Neri Estrada, coordinadora de l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
- Sr. Eduard Sanz Javi..., coordinador de l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
 

Assistents en representació de les entitats i sectors: 

 
- Sr. Joan Crispí Escursell, representant del Centre Excursionista de Terrassa 
- Sr. Manel Vives, representant del Centre Excursionista de Terrassa 
- Sr. Salvador Vives i Jorba, representant de la Federació Catalana d’Espeleologia 
- Sr. Joan Castells Solá, representant de l’Associació d’Amics de Les Arenes 
- Sra. Eva Chica Gordillo, tècnica del Consorci de Turisme del Vallès Occidental 
- Sra. Montserrat Farré, secretaria de l’Associació de pagesos del parc 
 

Assistents del cens d’entitats i empreses del Fòrum Permanent: 

 
- Sra. Eva Farré, representant del CRDO Pla de Bages 
- Sr. Enric Datzira Navarro, administrador de CIMA Projectes, S.L. 
- Sra. Gemma Gimferrer Tortosa, representant de La Mola 
- Sra. Àngel Ramon, representant de la masia La Muntada 
- Sr. David Pardillo, director comercial de l’Hotel Terrassa Parck 
- Sr. Francesc Brunet, representant de Bages Terra de Vins 
- Sr. Francesc Balcells, representant de la Unió de Pagesos  
- Sr. Joan Trends Russo, representant de l’ADF de Matadepera 
- Sr. Guillem Montagut i Marqués, representant de l’ADF de Matadepera 
- Sr. Francesc Closa Sebastiá, Servei d’Ecopatologia de Fauna Salvatge de la UAB. 
- Sra. Encarna Casas Díaz, Servei d’Ecopatologia de Fauna Salvatge de la UAB 
- Sra. Montse Clapers, directora de l’empresa Gaia-Guies 
- Sra. Aurora Guàrdia, educadora de l’empresa Gaia-Guies 
- Sr. Joan Vallhonrat, secretari de l’Associació de Propietaris forestals de Sant Llorenç Savall, 

Castellar del Vallès i Gallifa  
- Sr. Joan Dura, tresorer de l’Associació de Propietaris forestals de Sant Llorenç Savall, 

Castellar del Vallès i Gallifa  
- Sra. Meritxell Folch Vázquez, representant del restaurant La Pastora 
- Sr. Marc Seró i Alsina, representant de l’Allotjament Rural Casajoana. 
- Sr. Francesc Roger Puig, administrador de l’Aula de Natura “El Salt” de Mura 
- Sr. Carles Crespo Mera, representant de Nusos, Activitats científiques i culturals, SCCL 
- Sra Marga Santin Cot, representant del Centre Excursionista Llorençà 

 
 

Assistents de l’Àrea d’Espais Naturals de la Diputació de Barcelona i de Diputació de 
Barcelona: 

 
- Sr. Àngel Miño Salinas, director del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac. 
- Sr. Jordi Padrós Selma, coordinador d’àmbit d’Espais Naturals  
- Sr. Xavier Roget Padrosa, cap de la Direcció Territorial Occidental. 
- Sra. Elisabet Ruiz Boada, secretaria tècnica de la CETS del parc Natural de Sant Llorenç del 

Munt i l’Obac. 
 
 



Desenvolupament de la sessió: 

 

El Sr. Ritxart Torralba dóna la benvinguda, agraeix la presència a tots els assistents, fent 
esment de l’estima i interès que expressen pel parc i els convida a trobar-se a Sant Llorenç 
Savall com a casa seva. 

El Sr. Ramon Espinach agraeix a l’Ajuntament que posi a disposició de la Comissió Consultiva i 
Fòrum Permanent del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac (CC i FP SLL) la 
magnífica sala de plens de l’Ajuntament. Seguidament fa un aclariment a l’ordre del dia en el 
sentit de que no es renovarà avui la vicepresidència, sinó que el Sr. Jaume Galofre, 
vicepresident i portaveu de les entitats al Consell Coordinador, anuncia que deixarà la  CC i FP 
SLL i s’acomiadarà de tots els presents i les entitats representades. Així es dóna temps a que 
algun representant de les entitats puguin presentar les seves propostes a la propera reunió i 
escollir la persona. 

Continua donant la benvinguda a la Sra. Eva Ferrer, representant de la DO Pla de Bages i al 
Sr. Xavier Bancells, representant de la Unió de Pagesos, que s’incorporen per primera vegada 
a aquesta Comissió Consultiva.  

S’anul·la, doncs el segon punt de l’ordre del dia. 

 

 

1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

El Sr. Ramon Espinach posa a la consideració dels assistents l’aprovació de la redacció de 
l’acta de la reunió del dia 29 d’octubre de 2015. 

No n’hi ha cap objecció, de manera que s’aprova l’acta de la reunió anterior. 

 

 

2. Informe de gestió 2016. 

El Sr. Àngel Miño pren la paraula per a presentar el balanç de gestió de l’any 2016 exposant 
l’estat de les principals d’activitats previstes al programa d’enguany: 

Activitats de Conservació, Ús Públic i Desenvolupament 

� Conveni de Col·laboració amb LKXA (2005-15) 
� Projectes de 2013 

�  “Pla d’actuacions de millora dels hàbitats forestals i manteniment dels 
hàbitats oberts de l’entorn del Montcau”.(finalitzat al febrer)     54.834 € 

� Redacció de Projectes de 2015 (Restauració i millora de l’entorn dels àmbits 
centrals).               160.000 € 

� “Pla d’actuacions de millora d’hàbitats forestals” En redacció   54.000 € 
� “Pla d’actuacions de  millora de punts d’aigua i de restauració de 

l’entorn de La Mola i  del Montcau. P-260 Adjudicat           52.000 € 
� “Pla d’actuacions de restauració d’àrees degradades i valorització del 

patrimoni històric. P-259 Pendent d’adjudicació             54.000 € 
 
 

Activitats de Conservació i tractament físic del patrimoni  

� Execució del  Pla Bàsic d’Infraestructures de Prevenció d’Incendis 2016 
� Arranjaments de la Xarxa viària:  18 km de camins 
� Gestió forestal:    55 ha  
� Franges de seguretat:    2 km 1,8 ha) 

 
 

Activitats de Conservació 

� Projectes propis de Seguiment (Pla de Seguiment de paràmetres ecològics del parc) 



� Seguiment fisicoquímic de les aigües 
� Seguiment de la flora d’interès 
� Seguiment del Cranc de riu autòcton (Mixt) 
� Seguiment i vídeo vigilància (àliga perdiguera i falcó pelegrí) 
� Seguiment de nidificació de l’Aufrany 
� Seguiment de la població de senglar i cabirol ( cinegètic) 
� Seguiment de la distribució dels rapinyaires diürns 
� Seguiment de la nidificació de rapinyaires nocturns 
� Seguiment amb càmeres fotogràfiques de la fauna 
� Seguiment d’amfibis i rèptils 
� Seguiment de la biodiversitat d’ocells (mixt) 

 
� Estudis de Conservació  ( estudis i difusió) 

� Pla de Conservació de la Flora     3.000 € 
� Tractament de dades de seguiment d’amfibis   3.000 € 
� Seguiment de ratpenats      3.000 € 
� Seguiment, avaluació i conservació del cranc de riu   1.500 € 
� Seguiment de petits mamífers (Xarxa de Parcs)   3.000 € 
� Inventari geològic del parc      2.500 € 
� Estudi de l’estat dels cursos d’aigua del parc   3.000 € 
� Seguiment cinegètic (senglar, cabirol)    (Xarxa de Parcs) 
� Seguiment dels ocells nidificants (mixt, XdP) (Xarxa de Parcs) 
� Seguiment dela biodiversitat de les papallones  (Xarxa de Parcs) 

 
� Nou Conveni de Col·laboració entre la Universitat Autònoma de Barcelona i la 

Diputació de Barcelona. 
� Gestió de la població de senglars en ambients mediterranis periurbans amb 

tècniques de immunocontracepció. Prova pilot.  58.000 € 
� Participen. 

� Ajuntament de Matadepera  4.000 € 
� Ajuntament de Vacarisses  4.000 € 
� Ajuntament de Terrassa  4.000 € 
� Diputació de Barcelona  Per determinar 
� Obert a altres institucions i/o empreses (GC, etc.) 

� Implicació social (web, xarxes social, canal YouTube) 
 

� Nou Conveni de Col·laboració entre la Universitat de Barcelona i la Diputació de 
Barcelona. 
� Creació del Centre Pilot de Monitoreig de la Biodiversitat de les muntanyes 

mediterrànies.      56.764 € 
� Participen. 

� Universitat de Barcelona (FBG)   9.000 € 
� Fundació Biodiversidad  19.764 € 
� Ajuntament de Terrassa  28.000 € 
� Diputació de Barcelona  Per determinar 

� Objectius: 
� Establiment d’indicadors de seguiment 
� Desenvolupament de protocols metodològics 
� Compilació de la informació existent 
� Coodinació entre investigadors 
� Aplicació a la conservació 

 
 

Àmbit de l’Ús Social i Educació Ambiental. Inversions 

� Pla Director del Marquet de les Roques 
� Projecte de consolidació dels forjats de la masoveria i dels coberts(adjudicat i 

pendent de signatura. 3-6 mesos)               270.000 € 
� Pla Director del conjunt del Monestir de Sant Llorenç del Munt. Projectes 

� Accessos, entorn, subministraments, energia, residus, etc.)  200.000 € 



� La Muntada. Ampliació de la capacitat      60.000 € 
� Centre d’Informació del Coll d’Estenalles 

� Projecte museogràfic i expositiu     70.000 € 
� Les Coves de Mura 

� Projecte d’adequació interior per a la visitació (en execució)  25.000 € 
� Millora del sistema de recollida d’aigües superficials al Coll d’Estenalles 

� Impermeabilització, dipòsits, filtres cloradors)   15.000 € 
� Casanova de l’Obac 

� Reforma de la sala d’audiovisuals, revisió de continguts de l’exposició, remodelació 
d’expositors       40.000 € 

� Centre d’Interpretació de Mura (Conveni o altra fórmula) 
� Projecte d’adequació interior, temàtica, àmbits, etc.   25.000 € 

� Altres propostes 
� Naturalització de la pista de coll d’Eres 
� Arranjament dels coberts de la Mata 
� Estudi d’electrificació fotovoltaica de la Mata i el Coll dEstenalles 

 

Àmbit de l’Ús Social i Educació Ambiental. Programes. 

� Pla d’Informació i CETS 
� Punts d’Informació a tots els municipis (reforç a La Mola i al coll d’Estenalles. 

Possiblement l’any vinent es realitzi mitjançant la contractació d’una empresa de 
serveis)        125.000 € 

� Coneguem els nostres parcs 
� Viu el Parc 2016 (Abril a Juliol) 
� Cercle de Voluntaris del Parcs Naturals 
� Dia Europeu dels Parcs (24 de maig)  

 
Àmbit del desenvolupament  

� Carta Europea de Turisme Sostenible 
� Desenvolupament del Pla d’Acció 2011-2015 
� Preparació del proper Pla d’Acció 2016-20120 

 
� Segona fase de la CETS per a empreses  

� 2014: 14 empreses certificades 
� 2015: 4 empreses certificades 
 

� Parc a Taula (2012-15) 
� 240 empreses a 8 parcs 
� Mercats 

� Subvencions a particulars 2015 (termini29/2/16) 
� EAR    
� ES CETS   
� HAPA    
� EF    
� Culturals   
� Aprof. Biomassa   

 

Activitats generals i de Suport 

� Informes emesos (1/1/2016 a 6/4/2016) 
  



Nombre d’informes 
2016  Assumpte 

1  Abocaments/ vehicles abandonats 

12  Activitats científiques, culturals i educatives 

25  Activitats esportives, turístiques i de lleure 

1 
 Caça (aprofitaments i PTGC - Plans Tècnics de Gestió 
Cinegètica-) 

1  Filmacions i reportatges fotogràfics 

5  Forestal (aprofitaments i PTGMF) 

1  Informes interns de Subvencions 

3  Instal·lacions tècniques 

2  Urbanístic 

13  Denúncies 

5  Suggeriments 

4  z_Altres 

Total: 73   

 

� Sistema Q de qualitat en ENP 
 

Núm. de suggeriments 
Mitjana dies de 

resposta 

Total 2006 42 64,5 

Total 2007 58 20 

Total 2008 51 27 

Total 2009 72 19 

Total 2010 55 6 

Total 2011 62 14 

Total 2012 53 20 

Total 2013 68 16 

Total 2014 72 19 

Total 2015 45 20 

Parcial 2016 5 8 

 

 

 

El Sr. Àngel Miño continua amb la presentació de la proposta d’activitats prevista pel 2016, 
exposant les novetats: 

Activitats de Conservació i seguiment 

� Pla de Seguiment de paràmetres Ecològics del parc 
� Seguiments propis (àliga perdiguera, aufrany, rapinyaires diürns, rapinyaires 

nocturns, senglar, cabirol, amfibis, esperó de Bolós, caragola, etc.) 



� Encàrrec d’estudis (Flora, ocells, papallones, quiròpters, etc) 
� Encàrrecs de la Xarxa de Parcs (cacera, ocells, cranc de riu, etc) 

� Pla de Conservació del Parc. Redacció 
� Pla de Conservació del Cranc de riu ibèric (estudi d’Ecotons). Actuacions en el medi 
� Projecte Senglar al Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac 

 

Àmbit de l’Ús Públic, l’ Educació Ambiental i el Desenvolupament. 

� Carta Europea de Turisme Sostenible 
� Coneguem els nostres parcs 
� Viu el Parc 2016 (Abril a Juliol) 
� Celebració del Dia Europeu dels parcs 
� Programa de Poesia als parcs 
� Cercle de Voluntaris del Parcs Naturals 
� Propostes d’accessibilitat 
� Parc a Taula 2016 
 

La Sra. Montserrat Farré opina que l’acta de les reunions és molt esquemàtica, no hi ha la 
relació de totes les actuacions que es fan i no hi ha l’explicació de cadascun del punts.  

El Sr. Angel Miño explica que a l’acta hi surt tot el que es diu a la reunió, que no es relaten 
totes les actuacions, per exemple que es fan a la xarxa viària per a no fer un llistat massa llarg, 
però que totes les actuacions que es fan figuren a la memòria del parc que també es pot 
consultar. 

El Srr. Ramon Espinach apunta que les presentacions dels punts tractats a la reunió es pengen 
a la WEB del parc i que les poden consultar. 

El Sr. Jaume Galofre s’interessa pel Pla director de la Mola. 

El Sr. Angel Miño explica que es tracta d’un encàrrec realitzat a una empresa d’enginyeria, 
Sinegis, que tracta d’analitzar i diagnosticar la situació de La Mola en relació al 
dimensionament de l’immoble, dels serveis que es presten, dels subministraments, de la gestió 
dels residus, dels accessos, de la difusió dels valors de sostenibilitat i de la conservació del 
medi. Amb aquest treball ens donarà una sèrie de pautes d’actuació en l’àmbit de l’enginyeria 
(recollida i subministrament d’aigües, projecte d’energetització per sistemes autònoms, projecte 
paisatgístic per minimitzar els impactes a l’entorn de l’edifici i del cim de la muntanya, gestió 
dels animals de càrrega –itineraris i estabulació-, missatges pedagògics, etc.). Informa que 
estem a l’espera de rebre l’estudi. 

El Sr. Ramon Espinach proposa que aquest sigui un punt de l’ordre del dia de la propera 
reunió. 

El Sr. Jaume Galofre exposa que hi ha un rum-rum ciutadà en el sentit de veure que hi ha 
espècies que  estan en perill, que desapareix la vegetació i es fa la reflexió en primera persona 
de que els mateixos que trepitgen son els que es queixen del seu estat de conservació. Es 
mostra interessat a conèixer el resultat del treball. 

El Sr. Ramon Espinach que és important comunicar i explicar be totes les accions que es fan 
per a la millora de l’entorn per trobar la comprensió i complicitat dels visitants en les accions de 
millora que es proposin. 

El Sr. Jaume Galofre comenta que quan es van treure els contenidors d’escombraries va 
pensar que hi haurien protestes i que augmentaria molt la brossa i que ara veu que no hi ha 
hagut un empitjorament de la situació, sinó que la gent s’ho ha pres be i s’emporten els seus 
propis residus, a no ser que els treballadors surtin cada vespre a netejar-ho. 

El Sr. Angel Miño coincideix amb els dos supòsits plantejats: el nivell de compromís dels 
visitants ha millorat molt, però també els concessionaris col·laboren a mantenir net l’entorn. 

El Sr. Ramon Espinach afegeix un apunt sobre l’informe de gestió exposant que el conveni 
entre la Diputació de Barcelona i l’Obra Social de la Caixa per a desenvolupar projectes de 
millora del medi oferint la feina a empreses vinculades al tercer sector ha estat un model 
exemplar que s’ha estès a altres diputacions i comunitats de l’Estat des dels seus inicis al 2005, 
que actualment s’ha anat restringint i que únicament es mantindran a les diputacions catalanes 



i a la Generalitat de Catalunya per que han estat les institucions amb les que l’Obra Social de la 
Caixa s’ha trobat més còmoda per que ha comprovat que els diners s’han vehiculat allà a on 
pretenia. Comunica que, tot i que les quantitats inicials s’han reduït, es mantindrà el conveni pel 
proper bienni, cossa que s’agraeix doncs es manté un conveni que ha permès realitzar molts 
projectes de conservació del medi natural (restaurar la urbanització del Mas de la Mata, 
restauració de camins, tractaments forestals, recuperació de patrimoni, et.) que amb 
pressuposts propi hauria estat molt difícils de realitzar.  

El Sr. Padrós intervé per a assegurar que, segons els interlocutors de l’Obra Social de la Caixa, 
el model de treball i resultats obtinguts en col·laboració amb la Diputació de Barcelona és el 
que millors fruits ha donat, per què s’ajusta al que pretenien inicialment i és per això que es 
manté. 

El Sr. Ramon Espinach esmenta també el projecte del Pla director de les Tines de vi promogut 
pels municipis de Mura, Talamanca i el Pont de Vilomara i Rocafort que ha involucrat als 
serveis de Cultura, de Turisme i d’Espais Naturals de la Diputació de Barcelona, a l’Incavi i a la 
Denominació d’Origen del Pla de Bages constituint un grup de treball per a la seva redacció 
que avança significativament. L’objectiu final és la revitalització del sector vitivinícola com un 
model de desenvolupament i motor de promoció cultural, turística i paisatgística. 

La Sra. Montse Ferrer pregunta pel seguiment de l’àliga perdiguera; pel que s’ha de fer des del 
parc per  la gran quantitat de BTTs que circulen pels corriols, i pel que farà la Diputació amb 
tots els arbres que encara resten després de les ventades. 

El Sr. Ángel Miño respon que actualment hi ha dues parelles que nidifiquen en l’àmbit del parc: 
una a la banda occidental del parc i una altra que s’ha situat a la zona nord. El seguiment 
consisteix a prendre les dades relatives a la seva fenologia i comportament en coordinació amb 
la Generalitat i la Universitat de Barcelona (vol nupcial, arranjament del niu, postes, eclosió, 
naixement, anellament, emancipació, etc.) per a saber l’estatus poblacional. Comenta que es 
tracta d’una espècie que depèn de preses d’espais oberts, com la perdiu i el conill, hàbitats que 
estan en regressió i per això la supervivència de l’espècie està compromesa. 

Pel que fa al pas de les BTTs per corriols, és una activitat no permesa pel pla especial del parc 
però que si és permesa per la legislació general i sectorial, de manera que estem estudiant la 
manera de poder incidir en aquest àmbit. 

El Sr. Ramon Espinach incideix per a recordar que fa uns anys es va debatre el Pla d’Ús Públic 
del parc en el que hi havia unes ordenances que pretenien atendre aquesta mancança en la 
legislació. Diu queles ordenances no les pot aprova el parc, sinó els municipis, però comenta 
que amés els hi faltava un règim sancionador que determinés la gravetat de les infraccions i el 
destí de la recaptació. Explica que actualment s’ha encarregat a un especialista la redacció 
d’un règim sancionador tipus, homologable a tots els parcs i espais naturals de la Xarxa de 
Parcs. El pas següent serà l’aprovació del redactat pel Ple de la Diputació per a validar les 
ordenances, que es posaran a disposició dels municipis per a que les puguin aprovar. De 
manera que la policia municipal pugui sancionar i intentarem que els guardes del parc tinguin 
també la consideració necessària per a sancionar. Segueix explicant que hi ha diverses entitats 
(FEEC, FEM, Federacions esportives, etc) i institucions (ajuntaments, diputacions, etc) 
interessades i preocupades pels usos moderns, esportius i massius, que s’estan duent a terme 
al medi natural i la seva regulació. Diu que en tots els fòrums convocats per parlar del tema es 
posa de manifest que hi manca una regulació específica d’aquestes activitats i que la Diputació 
de Barcelona ho intentarà amb aquesta iniciativa de regulació a través de les ordenances d’ús 
públic dins els parcs i espais naturals protegits. 

El Sr. Joan Vallhonrat, en nom de la seva associació, demana la col·laboració pel que fa a les 
curses organitzades públiques i comercials, doncs s’estan trobant que cada cop hi ha més 
usos, però no està tan assumit l’aspecte de la neteja. Creu que s’ha de col·laborar més amb les 
associacions de propietaris de cara a conèixer els itineraris i coordinar les diverses activitats i 
usos que es donen al territori (Curses coincidents, ramaderia , caça, etc.). 

El Sr. Joan Castells opina que els excursionistes tenen un comportament molt cívic, cosa que 
no succeeix amb els ciclistes, usuaris que s’han incorporat més recentment i amb una menor 
conscienciació pel medi. Exposa diversos casos que exemplifiquen i ratifiquen la seva opinió. 

La Sra. Marga Santin, com a representant de l’entitat que organitza la marató de Muntanya 
agraeix les paraules anteriors i exposa que hi ha tot un grup de voluntaris que donen suport a 



l’organització per a netejar el recorregut, no només del corredors, i mantenir l’entorn net. Ho 
exemplifica també amb la retirada d’una bateria de cotxe que no ho va aportar ningú amb 
bicicleta. 

El Sr. Joan Castells diu que a peu tampoc. 

El Sr. Ramon Espinach intervé per argumentar la complexitat del tema: usos tradicionals, nous 
usos, sovint concurrents, diferents sensibilitats amb que es copsen els fets i diversos drets i 
interessos de tots els ciutadans. Tot plegat, afirma, fa difícil un encaix harmònic. 

El Sr. Joan Dura diu que les Administracions públiques, els Ajuntaments i clubs esportius 
normalment no se’n recorden dels propietaris, perquè venen i utilitzen casa seva per a fer el 
que volen, l’embruten  i a ells que viuen del bosc i dels camps els toca netejar-la. Demana 
ajuda perquè aquesta zona és al costat de 5 milions d’habitants que cada vegada venen més. 
Finalitza dient que només demana que cada vegada que s’organitza una activitat la puguin 
conèixer i donar la seva opinió perquè si no hi fossin no hi haurien camps només un bosc brut. 

Els Sr. Francesc Bancells demana que es miri de preservar els pocs espais agraris del parc, 
doncs si no cada cop hi haurà menys sol agrari, menys producció i menys pagesos. Diu que al 
parc el 95 % és forestal i que el pocs camps que hi ha cal conservar-los doncs 
paisatgísticament també son importants. Afirma que a Collserola pasa el mateix i que son 
espais molt propers a 5 milions de persones que sovint utilitzen tots dos parcs pel seu gaudi. 

El Sr. Ramon Espinach comenta que l’aportació del parc és, segurament modesta, però que, 
conscients de la importància de l’activitat agrícola, des dels anys vuitanta hi ha una línia de 
subvencions per a Empreses Familiars Agràries que, en un entorn forestal amb poca massa 
crítica agrícola, ha permès mantenir cases, arranjar cases, recuperar conreus, protegir conreus, 
etc. 

El Sr. Francesc Bancells recorda la intervenció del parc i la Caixa de recuperació de feixes de 
la zona de la Boada i les Cases a Rellinars, molt ben valorades per la societat i que ara ja està 
perduda. 

El Sr Angel Miño intervé per explicar que, efectivament, una de les prioritats en conservació és 
mantenir la diversitat d’hàbitats i de paisatges, que significa diversitat d’espècies, i que per això 
el conveni de col·laboració amb l’Obra Social de la Caixa va permetre treballar en el pla de 
conservació d’espais oberts. Continua exposant que la gestió econòmica dels primers anys la 
realitzava la pròpia Caixa, la qual cosa permetia que una entitat privada invertís en propietats 
privades; que la gestió econòmica i administrativa actual la realitza la Diputació de Barcelona i, 
per tant, s’impossibilita que una Administració pugui invertir en una propietat privada, a 
excepció de l’establiment de convenis de llarga durada (15 anys o més) que no representin un 
increment del valor patrimonial i que el benefici públic sigui molt superior, la qual cosa dificulta 
continuar amb accions com aquella. 

El Sr. Joan Vallhonrat diu que els ecotons, zones de contacte entre els camps i el bosc, son de 
gran valor per les àligues, i assegura que la eina per a treballar plegats son les associacions de 
propietaris forestals, que en l’àmbit del parc n’hi ha vàries amb les que ja s’han fet convenis per 
a fer determinades actuacions. 

El Sr. Àngel Miño corrobora l’anterior comentari per a incidir en que ja s’han realitzat tasques 
conjuntes i en col·laboració entre el parc, les associacions i els tècnics que les gestionen i 
comenta que la gestió d’aquests convenis es fa a través de l’OTPMIF de la mateixa gerència 
d’Espais Naturals.  

El Sr. Francesc Bancells reitera l’interès que representa recuperar espais agrícoles i la 
col·laboració entre Administració i particulars. 

La Sra. Montse Farré incideix en les dificultats legals i normatives per ampliació d’instal·lacions 
dins del parc. 

El Sr. Ramon Espinach es refereix a les possibilitats que ofereix la Carta Europea de Turisme 
Sostenible (CETS)i altres iniciatives propiciades per la societat envers els mecanismes de 
promoció públics com les subvencions, molt dirigides en el sentit de que és l’Administració que 
determina l’objectiu i regula el mecanisme a través d’unes bases per a assolir-lo. Així comenta 
que aquests mecanismes actuals com la CETS i programes com el Parc a Taula, proposen 
accions menys dirigistes, plataformes conjuntes de col·laboració en les que agents socials i 



econòmics del territori conjuntament amb les Administracions es posen a treballar per assolir 
objectius, un altre model de governança més participatiu i més democràtic que en el mig i llarg 
termini ha de donar més fruits. Així es considera a tots els actors més responsables per a 
proposar objectius, crear incentius i de forma conjunta cercar la manera de projectar la seva 
activitat d’acord amb tots els condicionants de l’entorn. 

Continua dient que no es deixen de banda les línies de subvenció, sinó que es posen en marxa 
paral·lelament. 

Es produeixen diverses intervencions comentant els diferents aspectes comentats, concloent 
que cal trobar el valor afegit que dóna el parc i escurçant la cadena des de la producció fins el 
consumidor. 

El Sr. Ramon Espinach convida a que les propostes que es puguin tenir es manifestin en 
aquest o altres fòrum per tal de trobar la manera d’implementar-les, tot tenint en compte les 
normatives i les regulacions a les que tots estem sotmesos. 

 

3. Fòrum Permanent del Parc Natural de la Carta Europea de Turisme Sostenible 
(CETS). 

La Sra. Elisabet Ruiz pren la paraula i presenta els informes d’execució del Pla d’Acció 2016-2020 
i de desenvolupament de la segona fase de la CETS: 

Informe d’execució del Pla d’Acció 2016-2020. 

� 15/12/2015: lliurament dels documents de renovació 
� Informe de cadascuna de les 64 actuacions del Pla d’Acció 2011-2015 
� Qüestionari de reavaluació 
� Estratègia i Pla d’Acció dels propers 5 anys 

 

Recorda que tots els documents van ser el resultat de la reunió extraordinària de data 
2/07/2015 i de la del 29/10/2015 en que es van incorporar noves actuacions.  

Continua explicant que tota la documentació va ser tramesa a tots els membres del Fòrum 
Permanent abans de lliurar-los a Europarc i que durant el mes de maig s’espera la visita i 
l’informe de l’auditor que designi Europarc. 

Informe del desenvolupament de la Fase II de la CETS. 

� S’han acreditat 4 empreses durant l’any 2015 
� 1 restaurant: restaurant La Mola 
� 1 Allotjament: Hotel Terrassa Parck 
� 2 empreses de guiatge de natura/activitat d’Educació Ambiental: GAIA-Guies i 

Bagesterradevins 
 

� Novetats pel 2016 
� 3 empreses interessades 
� Assistència tècnica inicial per part d’empresa consultora + verificació final per 

part del parc natural 
� Es continua apostant per l’acreditació conjunta CETS-SICTED 
� 400 € subvencionables al 50% (CETS) inclosos els 3 anys d’adhesió. 

 
A continuació es lliuren les certificacions a les empreses adherides a la Fase II durant el 2015: 

� RESTAURANT LA MOLA 
� BAGESTERRADEVINS 
� GAIA-GUIES 
� Hotel terrassa parck 

 
 

I sense més intervencions, el Sr. Ritxart Torralba  agraeix als presents la seva assistència i tanca la 
reunió a les 18:20 hores. 

 


